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[ ENGLISH TEXT – TEXTE ANGLAIS ] 

CONVENTION BETWEEN THE GOVERNMENT OF THE REPUBLIC OF 
CYPRUS AND THE GOVERNMENT OF ROMANIA FOR COOPERA-
TION IN THE SANITARY VETERINARY FIELD 

The Government of the Republic of Cyprus and the Government of Romania, here-
inafter referred to as the Contracting Parties, 

Taking the decision to expand and develop mutual cooperation in the veterinary 
field,  

In order to assure adequate protection against animal diseases and those caused by 
products of animal origin, characterized by inappropriate health, 

And guided by the desire to further develop the relations between the two countries, 
To facilitate the mutual trade in animals, semen for artificial insemination, embryos, 

eggs for reproduction, products of animal origin, drugs and other products used in veteri-
nary medicine, fodders and other products which can influence the health of animals,  

Have decided to conclude the present Convention: 

Article 1 

The Contracting Parties shall cooperate with regard to the protection of the territo-
ries of their states against the transmission of animal diseases during import, export and 
transit of animals, semen for artificial insemination, embryos, eggs for reproduction, 
animal origin products, drugs and the other products used in veterinary medicine, fodders 
and other products which can influence the health of animals. 

Article 2 

The sanitary veterinary authorities of the Contracting Parties competent in applying 
the Convention are the following: 

1. The Veterinary Services of the Ministry of Agriculture, Natural Resources and 
Environment of the Republic of Cyprus. 

2. The National Sanitary Veterinary Agency of the Ministry of Agriculture, Food 
and Forestry of Romania. 

Article 3 

The competent sanitary veterinary authorities of the Contracting Parties shall agree 
on mutual activities in order to simplify the execution of the sanitary veterinary proce-
dures for the import, export and transit of animals semen for artificial insemination, em-
bryos, eggs for reproduction, products of animal origin, drugs and other products used in 
veterinary medicine, fodders and other products, which are subject to the sanitary veteri-
nary control at the border. Mutual activities shall be agreed on, taking into consideration 
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the rules of the Cyprus and Romanian legislation, as well as the European Union and 
W.T.O. laws. 

Article 4 

1. The competent sanitary veterinary authorities shall supply immediately each other 
information on: 

a) the occurrence on the territories of their states, of the diseases specified in the 
list A of the International Office of Epizooties (O.I.E.) including the name of the species, 
the number of animals affected by the diseases and the area of the diseases spreading, the 
basis for diagnosis and the type of activities undertaken in order to control the diseases, 

b) The infectious animal diseases, specified in the lists A and B of the International 
Office of Epizooties by exchange every month of bulletins, 

c) Sanitary veterinary conditions and specimen of sanitary veterinary certificates, de-
fining the conditions of import, export and transit licenses with animals, semen for artifi-
cial insemination, embryos, eggs for reproduction, products of animal origin, drugs and 
other products used in veterinary medicine, fodders and other products which can influ-
ence the health of animals. 

2. The competent sanitary veterinary authorities of the Contracting Parties shall in-
form one another, immediately about the prevention measures taken in case the diseases 
specified in the list A of the International Office of Epizooties occur on the territory of 
neighbouring countries. 

Article 5 

1. The Contracting Parties shall support the cooperation between the competent sani-
tary veterinary authorities and the Romanian and Cyprus institutions that make use of sci-
entific and technological achievements in the sanitary veterinary field through: 

a) exchange of experience and knowledge concerning the issues of veterinary pro-
fession; 

b) cooperation between the competent sanitary veterinary authorities and institu-
tions; 

c) exchange of information and working visits paid by specialist and scientific staff; 
d) exchange of professional journals and other sanitary veterinary publications; 
e) exchange of information concerning sanitary and veterinary activities, legal provi-

sions and rules and regulations published in this field; 
f) exchange of information, rules and specialists in the field of manufacturing, test-

ing, recording, authorizing and trading of veterinary products. 
2. The Contracting Parties shall allow their competent sanitary veterinary authorities 

to carry out mutual controls in the units exporting animals, semen for artificial insemina-
tion, embryos, eggs for reproduction, products of animal origin, drugs and other products 
used in veterinary medicine, fodders and other products which can influence the health of 
animals. 
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Article 6 

The expenses for applying the provisions of the present Convention shall be borne 
by every Contracting Party, respecting its internal legislation. 

Article 7 

1. The representatives of the competent sanitary veterinary authorities of the Con-
tracting Parties shall meet whenever is necessary at place and time mutually agreed on. 

2. Any disputes concerning the interpretation or carrying out the present Convention 
shall be resolved through direct negotiations between the Contracting Parties. 

3. In case no understanding is reached during the negotiations mentioned under 
item 2, the discrepancies between the Contracting Parties as to the implementation of the 
present Convention shall be examined by a Joint Commission. The Joint Commission 
shall be composed of two veterinarians and one lawyer from each Contracting Party. 

The Commission shall meet on the request of the Contracting Parties within 30 days 
from the date of asking for such a meeting by one of the Contracting Parties, on the terri-
tory of its state. The meeting will be chaired alternately by one member of each delega-
tion. 

Article 8 

The present Convention does not affect the rights and obligations of the Contracting 
Parties, resulting from other international agreements concluded by each Contracting 
Party in the sanitary veterinary field. 

Article 9 

The present Convention shall enter into force sixty days from the date of the last no-
tification through which the Contracting Parties shall notify each other about the comple-
tion of the procedures required by their national legislation in this respect. 

Article 10 

The present Convention is concluded for a period of five years, and shall be auto-
matically extended for the next five years, unless one of he Contracting Parties notifies 
the other Contracting Party, at least six months before the expiration of the validity of the 
respective period, about its intention to terminate the Convention. 

Article 11 

On the date of the coming into force of the present Convention, the Sanitary Veteri-
nary Convention between the Socialist Republic of Romania and the Republic of Cyprus, 
signed in Nicosia on June 23, 1971, ceases its validity. 
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Signed in Bucharest on 1 April 2003 in two original copies, each made in the Greek, 
Romanian and English languages, all texts being equally authentic. In case of divergence 
of interpretation, the English text will prevail. 

For the Government of the Republic of Cyprus: 
MICHAEL CONSTANTINIDES 

For the Government of Romania: 
VALERIE STERIU 
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[ GREEK TEXT – TEXTE GREC ] 
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[ ROMANIAN TEXT – TEXTE ROUMAIN ] 
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[TRANSLATION – TRADUCTION] 

CONVENTION ENTRE LE GOUVERNEMENT DE LA RÉPUBLIQUE DE 
CHYPRE ET LE GOUVERNEMENT DE LA ROUMANIE RELATIF À 
LA COOPÉRATION DANS LE DOMAINE SANITAIRE VÉTÉRINAIRE 

Le Gouvernement de la République de Chypre et le Gouvernement de la Roumanie, 
désignés ci-après les Parties contractantes,  

Décidant d’étendre et de développer la coopération mutuelle dans le domaine vétéri-
naire,  

Afin d’assurer une protection adéquate contre les maladies animales et celles causées 
par des produits d’origine animale, caractérisées par une santé inappropriée,  

Et guidés par la volonté d’approfondir les relations entre les deux pays, 
 Pour faciliter le commerce mutuel d’animaux, de sperme à des fins d’insémination 

artificielle, d’embryons, d’œufs pour la reproduction, de produits d’origine animale, de 
médicaments et d’autres substances utilisées en médecine vétérinaire, fourrages et autres 
produits susceptibles d’influencer la santé des animaux,  

Ont décidé de conclure la présente Convention :  

Article premier 

Les Parties contractantes coopéreront dans le cadre de la protection des territoires de 
leurs États contre la transmission de maladies animales lors de l’importation, de 
l’exportation et du transit d’animaux, de sperme à des fins d’insémination artificielle, 
d’embryons, d’œufs pour la reproduction, de produits d’origine animale, de médicaments 
et d’autres substances utilisées en médecine vétérinaire, fourrages et autres produits sus-
ceptibles d’influencer la santé des animaux.  

Article 2 

Les autorités sanitaires vétérinaires des Parties contractantes, compétentes dans le 
cadre de la mise en œuvre de la Convention, sont les suivantes :  

1. Les Services vétérinaires du Ministère de l’agriculture, des ressources naturelles et 
de l’environnement de la République de Chypre.  

2. L’Agence sanitaire vétérinaire nationale du Ministère de l’agriculture, des denrées 
alimentaires et des forêts de Roumanie.  

Article 3 

Les autorités sanitaires vétérinaires compétentes des Parties contractantes 
s’accorderont sur les activités réciproques destinées à simplifier l’exécution des procédu-
res sanitaires vétérinaires pour l’importation, l’exportation et le transit d’animaux, de 
sperme à des fins d’insémination artificielle, d’embryons, d’œufs pour la reproduction, 
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de produits d’origine animale, de médicaments et d’autres substances utilisées en méde-
cine vétérinaire, fourrages et autres produits qui font l’objet d’un contrôle sanitaire vété-
rinaire à la frontière. Les activités réciproques seront convenues en prenant en considéra-
tion les règles du droit chypriote et du droit roumain, ainsi que les dispositions du droit 
de l’Union européenne et de l’OMC.  

Article 4 

1. Les autorités sanitaires vétérinaires compétentes se fourniront immédiatement et 
mutuellement des informations concernant :  

a) la survenance, sur le territoire de leurs États, des maladies indiquées dans la 
liste A de l’Office international des épizooties (O.I.E.), y compris le nom des espèces, le 
nombre d’animaux concernés par les maladies et la zone d’extension de la maladie, les 
bases du diagnostic et le type d’activités entreprises en vue de contrôler les maladies;  

b) les maladies animales infectieuses, indiquées dans les listes A et B de l’Office in-
ternational des épizooties par le biais de l’échange mensuel de bulletins; 

c) Les conditions sanitaires vétérinaires et les spécimens de certificats sanitaires vé-
térinaires, définissant les conditions des licences d’importation, d’exportation et de tran-
sit d’animaux, de sperme à des fins d’insémination artificielle, d’embryons, d’œufs pour 
la reproduction, de produits d’origine animale, de médicaments et d’autres substances 
utilisées en médecine vétérinaire, fourrages et autres produits susceptibles d’influencer la 
santé des animaux.  

2. Les autorités sanitaires vétérinaires compétentes des Parties contractantes 
s’informeront mutuellement et immédiatement à propos des mesures de prévention prises 
en cas de survenance des maladies précisées dans la liste A de l’Office international des 
épizooties sur le territoire de pays voisins.  

Article 5 

1. Les Parties contractantes encourageront la coopération entre les autorités sanitai-
res vétérinaires compétentes et les institutions roumaines et chypriotes utilisant des avan-
cées scientifiques et technologiques dans le domaine sanitaire vétérinaire par le biais :  

a) de l’échange d’expérience et de connaissances à propos des questions propres à la 
profession vétérinaire;  

b) de la coopération entre les autorités et institutions sanitaires vétérinaires compé-
tentes;  

c) de l’échange d’information et de l’organisation de visites de travail effectuées par 
du personnel spécialisé et scientifique;  

d) de l'échange de revues professionnelles et d’autres publications sanitaires vétéri-
naires;  

e) de l’échange d’information concernant les activités sanitaires et vétérinaires, les 
dispositions légales, ainsi que les règles et réglementations publiées dans ce domaine;  

f) de l’échange d’information, de règles et de spécialistes dans le domaine de la fa-
brication, des essais, de l’enregistrement, de l’autorisation et du commerce de produits 
vétérinaires.  
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2. Les Parties contractantes autoriseront leurs autorités sanitaires vétérinaires compé-
tentes à procéder à des contrôles mutuels dans les unités exportant des animaux, du 
sperme à des fins d’insémination artificielle, des embryons, des œufs pour la reproduc-
tion, des produits d’origine animale, des médicaments et d’autres substances utilisées en 
médecine vétérinaire, fourrages et autres produits susceptibles d’influencer la santé des 
animaux.  

Article 6 

Les dépenses afférentes à l'exécution des dispositions de la présente Convention se-
ront supportées par chaque Partie contractante, dans le respect de sa législation interne. 

Article 7 

1. Les représentants des autorités sanitaires vétérinaires compétentes des Parties 
contractantes se réuniront chaque fois que le besoin s’en fera sentir, en un endroit et à 
une heure mutuellement convenus.  

2. Tout litige relatif à l’interprétation ou à l’exécution de la présente Convention sera 
résolu par le biais de négociations directes entre les Parties contractantes.  

3. Si elles ne parviennent pas à s’entendre à l’occasion des négociations dont ques-
tion au point 2, les divergences entre les Parties contractantes à propos de la mise en œu-
vre de la présente Convention seront examinées par une Commission mixte. Cette Com-
mission sera composée de deux vétérinaires et d’un juriste de chaque Partie contractante.  

Elle se réunira à la demande des Parties contractantes dans un délai de 30 jours à 
compter de la date à laquelle l’une des Parties contractantes aura sollicité cette rencontre, 
sur le territoire de cet État. Cette réunion sera présidée en alternance par un membre de 
chaque délégation.  

Article 8 

La présente Convention ne porte pas préjudice aux droits et aux obligations des Par-
ties contractantes résultant d’autres accords internationaux conclus par chaque Partie 
contractante dans le domaine sanitaire vétérinaire.  

Article 9 

La présente Convention entrera en vigueur soixante jours à compter de la date de la 
dernière notification, par le biais de laquelle les Parties contractantes se seront mutuelle-
ment notifié l’achèvement des procédures requises à cet égard par leur législation natio-
nale.  

Article 10 

La présente Convention est conclue pour une période de cinq ans et sera automati-
quement prorogée pour les cinq années suivantes, à moins que l’une des Parties contrac-
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tantes ne notifie à l'autre Partie contractante, à tout le moins six mois avant l’expiration 
de la validité de la période respective, son intention de dénoncer la présente Convention.  

Article 11 

À la date d’entrée en vigueur de la présente Convention, la Convention sanitaire vé-
térinaire conclue entre la République socialiste de Roumanie et la République de Chypre, 
signée à Nicosie le 23 juin 1971, cessera de produire ses effets.  

Signée à Bucarest le 07 avril 2003 en deux exemplaires originaux, chacun dans les 
langues grecque, roumaine et anglaise, les trois textes faisant également foi. En cas de 
divergences d’interprétation, le texte en anglais prévaudra.  

Pour le Gouvernement de la République de Chypre :  
MICHAEL CONSTANTINIDES 

Pour le Gouvernement de la République de Roumanie : 
VALERIE STERIU 



 




